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 :آنچه در نشست مشترک کمیته پیمانکاران و ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران گذشت

 
  

جلسه مشترک کمیته های پیمانکاران و ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران در ساعت 

کمیته پیمانکاران خانه معدن   ،پس از نشست داخلی۹۸خرداد ۲۷، روز دوشنبه  ۱۵:۳۰

 .ایران برگزار شد

 
ابتدا مهندس امیریان دبیر محترم کمیته پیمانکاران خانه معدن ایران ،در خصوص در 

ضرورت همکاری پیمانکاران معدنی با کمیته ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران 

پرداختند و نسبت به نقش موثر و تعیین کننده ماشین آلات راهسازی ومعدنی در به 

 .جوامع تاکید کردندحرکت در آوردن موتور توسعه وپیشرفت در 
 معرفی به نیز ایران معدن خانه عضو ماشین راه دلتاامین زاده مدیرعامل شرکت 

 .نمود اقدام معدنی آلات ماشین ساخت در آن های توانایی و  راه دلتا شرکت

تن در داخل کشور تاکید  60تن و  35امین زاده در مورد توانایی ساخت تراک های  

 تولید ایرانی، آلات ماشین از پیمانکاران حمایت با که دکر امیدواری ابراز  کرد

 .گردد آغاز معدنی فعالان سفارش به و قدرت با ها دستگاه این
 :مهندس امیریان در خصوص این موضوع گفت

برای ما ماشین آلات خیلی اهمیت دارد چرا که هر دقیقه تاخیر در این مورد موجب 

  .شودهزینه های هنگفت برای پیمانکار می 

دوستانی که میتوانند تولید کنند. بسم ا...، چه کسی هست که نخواهد ماشین آلات 

 6ایرانی با کیفیت را استفاده نماید؟! ما برای یک بورد الکترونیکی آمریکایی 
ماه وقت گذاشتیم تا ماشین دوباره راه افتاد. خب اگر قطعات در داخل ایران بود 

 .کردیم ما براحتی از ماشین استفاده می
مهندس حیدری رئیس خانه معدن اراک: آنچه مسلم است این است که کشور ما معدنی است 

و ذخایر فراوانی دارد. ما باید برای نیازهایمان یک آمار و آمایش داشته باشیم. 

توانمندی های پراکنده وخوبی در زمینه تولید وجود دارد و میتوانیم بسیاری از 

 ! ان از خارج وارد می کنیمقطعات را بسازیم اما همچن
هدف این است که بتوانیم نیازهای ماشین آلات و پتانسیلهای موجود در این بخش جهت 

 .تولید را از طریق خانه معدن استانها شناسایی کنیم
 در را سازی قطعه و سازی ماشین  ما به آدم های وطن پرست نیاز داریم تا بتوانیم

 .اندازیم براه کشور
ست پیمانکاران برای ماشین آلات مشخص است در مورد قطعه نیز بحث فرق امیریان: لی
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 سفارش را نیازهایمان  می کند و اگر واقعا توانایی وجود داشته باشد ما میتوانیم

 .بدهیم
امیریان: باید شرکت دلتا راه را ببینید تا بتوانید اظهار نظر کنید. بهتر است  

 .معین کنیدیک روز را برای بازدید از این شرکت 
 : در کاو از شرکت دی اس زد 

 .ما تولید کننده هستیم و میتوانیم آلیاژهای مورد نیاز شما را بسازیم
امیریان: اگر بخواهید کار کنید نباید منتظر سفارش باشید. کارهایی را انجام 

م. دهی می سفارش قطعا  دهید و عرضه کنید. وقتی ما ببینیم این توانایی وجود دارد

 .ه دنبال پیچ دامپتراک هستیم. به خیلی ها سفارش داده ایم اما نتیجه نگرفتیمما ب
 :قانی از ماشین سازی اراک

شروع به کار کرده و در زمینه های نفت و گاز و معدن و  50شرکت ما از سال 

تجهیزات مختلف در حال تولید است. ریخته گری انواع آلیاژها، پالایش و فورج گرم 

ماهی هست که به  6ا داریم. ما چرخ های قطار را تولید می کنیم. و با فشار بالا ر

 .معدن بازگشته ایم
چین بسته است که بتواند تکنولوژی  AQ حیدری: خانه معدن یک تفاهم نامه ای با شرکت

را از طریق ماشین سازی اراک وارد ایران نماید. )باهدف تامین ماشین آلات فرآوری 

 صنعت سنگ کشور (
 :هدی پور از شرکت پورنابمهندس م

و  60اخیرا در حوزه ساخت یکسری ماشین آلات وارد شده ایم و برای دامپتراک های   

 .تنی هم صحبت شده که تکنولوژی را وارد ایران نماییم 100
 :نماینده شرکت چین ران ماشین

ه آقای امین زاده حرفهایش تقریبا درست است و ما میتوانین یکسری ماشین آلات داشت

تنی اگر بخواهیم الان شروع کنیم چندین سال طول  60باشیم اما برای یک دامپتراک 

می کشد تا به بلوغ برسیم. برای نیاز های فوری اما باید مشکلات نقدینگی را حل 

نمود اگر سیستمی ایجاد شود که نقدینگی را تامین کنیم میتوانیم ماشین آلات را 

لید میشود بنابراین باید خانه معدنکمک کند این وارد نماییم. نقدینگی کف معدن تو

 .نقدینگی را از کف معدن جمع نماییم
 .امیریان: در این مورد همدردیم امانباید انتظار داشت که کارفرما به ما پول بدهد

  :نماینده شرکت پرشیا جنوب
ن انتظار داریم تقاضای انباشته بازار دیده شود و خانه معدن به دولت بگوید که ای

 .ماشین آلات مربوط به خط تولید است
سرکار خانم دکتر رکنی ، مدیر ودبیر اجرایی خانه معدن ایران نیز دو تقاضای شرکت 

پرشیا جنوب از خانه معدن ایران را به حضور دبیر و اعضای محترم کمیته 

 :پیمانکاران معدنی به شرح ذیل اعلام نمودند
 
 

دستگاههای معدنی)بیل مکانیکی با قدرت  که ثبت سفارش جهت وارداتاز آنجایی 

اسب بخار( از طرف معاونت محترم معدنی ۳۱۰اسب بخار و لودر با قدرت بالای  ۲۲۰بالای

وزارت صمت منوط به ارائه مشخصات معادن بهره بردار و عملکرد سه سال آخر بهره 

ختیار برداری به تفکیک سال و... می باشد و این در حالیست که این اطلاعات در ا

شرکتهای وارد کننده ماشین آلات نبوده و عملا ثبت سفارش غیر ممکن گردیده، لذا، 

كشور در خصوص این شرکت نسبت به تامین نیاز های فعالین معدنی در سر تا سر 

ازبرند هیوندا  R340L,R33OLC,R520LC_9 :اسب بخار بویژه مدلهای ۲۲۰بیلهای مکانیکی بالای

اند،ضمن اینکه قیمت گذاری دستگاهها بر اساس نرخ ارزی ، اعلام آمادگی نموده 

 .نیمایی وبا سود منطقی صورت پذیرد
 

 :سید صالحی از زاگرس ماشین
 .کسی ماشین مجانی به ایران نمیدهد

پیمانکاران واقعا اینچندسال آسیب دیده اند. اما وضعیت معادن بهتر شده است اگر 
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 .ل می شودپیمانکار کار را زمین بگذارد کشور تعطی
باید کسانی که وضع مالی خوبی دارند به پیمانکاران برای تامین ماشین آلات کمک 

کنند. تامین ماشین آلات کاری سخت و پر هزینه است باید پول باشد. شرکتی مثل گل 

گهر باید بتواند کمک کند. این موضوعی است که میتواند از طریق کمیته ماشین 

 های بحث البته. کنیم تامین ماشین باید 1404 افق به رسیدن برای شود مطرح  آلات

 .دارد وجود هم معدنی محصولات برابر در آلات ماشین با تهاتر مثل خوبی
 .امیریان: نکته مهمی بود متاسفانه نگاه کارفرما تعاملی نیست و تقابلی است 

نجیبی ماه خیر افت آمار را شاهد بوده ایم. مجموعه پیمانکاران مجموعه  5-4طی 

هستند و این باعث سواستفاده شده است. ما می گوییم دست در دست هم دهیم به مهر، 

میهن خویش را کنیم آباد. اما کارفرما گوشش بدهکار نیست. این افت آمار درحال 

 .سقوط است
ماه پیش با رییس جدید آن صحبت کرده ایم  9هوشمند: ما هپکو را دیده ایم و 

رفتند اما سفارش ها تحویل داده نشد. حتی قطعات نمونه هم متاسفانه از ما سفارش گ

 .تحویل نشد
سید صالحی: ذهنیت ما اشتباه است. ما کشور معدنی هستیم اما قابل قیاس با 

استرالیا نیستیم. در اشلی که ما مصرف می کنیم ماشین آلات زیادی نیاز نداریم. به 

مه چیز را بتوانیم بسازیم. ما صرفه نیست که بسازیم. این تفکر اشتباه است که ه

باید به دنبال مزیت های اختصاصی خودمان باشیم. این سیستم متاسفانه در فکر همه 

 .مدیران رسوخ کرده است
امیریان: حرف شما صحیح است اما برای ماشین آلات بزرگ. برای ماشین آلات کوچکی مثل 

اشین ها بهتر است در داخل تن ما در همه جا استفاده داریم. این م 60تن و  35تراک 

کشور ساخته شود. ما همگی برای ایران کار می کنیم و چه خوب است که بتوانیم 

قطعاتی را که دانشش را داریم بتوانیم بسازیم و از خارج وارد نکنیم. مثلا اتاق و 

یا باگت یک لودر. اما نیازی نیست مثلا موتور با حجم بالا بسازیم چون صرف اقتصادی 

 .ندارد

 مصوبات جلسه

 موضوع ردیف

مسئول اجرا/ 

 مهلت پیگیری
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 نماینده شرکت پیمانکاری آسمانه 

 نماینده شرکت زاگرس ماشین
 نماینده شرکت هپکو 

 نماینده شرکت محور ماشین
 نماینده شرکت شهداب یزد 

 نماینده شرکت در کاوش
 چابهارنماینده شرکت عمران مومان 

 نماینده شرکت ملی مس ایران
 دبیر کمیته پیمانکاران خانه معدن ایران 

 رییس خانه معدن استان مرکزی 

 شرح جلسه

 
 سازي ماشین كمپاني از ایران معدن خانه  معدني آلات ماشین و پیمانكارانكمیته 

 كردند بازدید ماشین دلتاراه
 

  
مدیر بازرگانی شرکت، در مورد توانایی آقای امین زاده، مالک شرکت و آقای عطایی، 

های دلتا راه ماشین و محصولات ویژگی های آن ها توضیحاتي را ارائه کردند و فیلمی 

 .از روند تولید ماشین آلات در این شرکت به نمایش گذاشته شد
پس از آن بازدید از خط تولید دلتاراه شامل: آهنگری، ماشین کاری، مونتاژ، رنگ، 

ی نهایی محصول، توسط گروه بازدید کننده انجام پذیرفت و گروه با تست و بازرس

 .فرآینده کنترل کیفیت و نقاط قوت محصولات تولیدی آشنا شدند
مهمترین نقطه قوت شرکت، برشکاری با دقت بالا، تراشکاری دو محوره و تمام 

اتوماتیک، جوشکاری حرفه ای با سیستم قابل چرخش قطعه در دو محور، بازرسی 

پیشرفته جوش و سه مرحله تست کیفیت و اندازه گیری دقیق برای بالابردن کیفیت 

 .ماشین است
در ادامه مدیران شرکت، اعضای گروه را به محل ساختگاه آینده تولید دامپتراک های 

 .تنی دعوت کردند که هنوز مراحل آماده سازی و فونداسیون را طی می نماید 50و  35
مدل ماشین با کاربری ها و ظرفیت های مختلف، اعم  10کننده دلتا راه ماشین تولید 

 .از لودر، مینی لودر، بیل و گریدر است
 

  
 
 

 مصوبات جلسه

 موضوع ردیف

مسئول اجرا/ 

 مهلت پیگیری
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 اسامی حاضرین

آقای محمدعلی  ، آقای مهندس بهرامن ، آقای هدایتی زاده ، آقای دکتر شکوری

 کاظمیان ، آقای احمد شیرخانی ، آقای محمدعلی امین زاده ، آقای بهزاد مهدی پور 
 

 شرح جلسه

 
 

 ..كمیته ي ماشین آلات معدني خانه معدن ایران گذشتنچه در آ

 :مهندس بهرامن رییس خانه معدن ایران ضمن خوشامد گویی به حضار گفت
 

امروز تفاهم نامه ای با ماشین سازی اراک داریم در چارچوب همکاری های فی مابین، 

به بدنه ماشین سازی اراک از نظر کارشناسی بسیار قوی بوده و هست و با توجه 

شرایط خاص كشور و جنگ اقتصادی همه جانبه ای علیه كشور عزیزمان لذا باید 

بتوانیم به صورت حداکثری و با بهره گیری از تمام ظرفیت های داخلی برای مقابله 

 .با این جنگ بسیج شویم
وی افزود: امضاي این تفاهم اقدام بسیار ارزشمندی در راستای تعامل بین تولید 

كنندگان به شمار می رود و ما نیز از چنین برنامه هایی حمایت می کنندگان ومصرف 

  کنیم. به عنوان مصرف کنندگان خوب در بخش
معدن و صنایع معدنی هستیم و باید از امتیازهایی که هر کدام داریم به نفع بخش و 

با هم افزایی استفاده کنیم. درحمجموعه خانه معدن اعتقاد داریم که کارهای ملی 

از ثروت ماست. بخش صنعت نیاز به کمک ما دارد و ما نیز احتیاج به مواد بخشی 

 .ساخته شده صنعت داخلي داریم
 :آقای دکتر شکوری

ما تجربه هایی قبلا داشته ایم،ما به عنوان یک شرکت معدنی توانستیم در دوران 

 تحریم یکسری قطعه را مهندسی معکوس بکنیم و با توجه به تحریم بسازیم. تعداد

قطعه رسید. مثلا شاولهای مدل لیبهر آلمان بود که تمام زیر بندی و  1300انها به 

باکتش را خودمان میسازیم. خیلی از صنایعی که در کشور وجود دارند و مثل هپکو 

 45مشکل دارند کمکمان کردند. عددی به شما بدهیم. همین شاول با باکت فکی و تناژ 

هزار دلار قیمت آن است و لایف  721نیم بسازیم. و تنی کسی فکرش را نمیکرد که بتوا

 .هزار ساعت لایف تایم ساختیم 15هزار دلار و  60ساعت و ما با  11000تایم 
ما اگر بتوانیم از طریق هپکو و ماشین سازی اراک فقط زیر بندی ماشین آلاتمان را 

می دهد و این درصد سود  30میلیون دلار درامد دارند که حداقل  375بسازیم سالانه 

میلیارد تومانی خود را بدهد. و میتواند  700یعنی هپکو یکساله میتواند همه قرض 

با همین قطعه سازی خودش را اداره کنیم. حالا اگر ماشینی هم ساخته باشد چه بهتر. 

  تفاهم نامه ها پایه هایشان از اینجا شروع
نایع معدنی و به سمتی می شود. ما باید به عنوان مصرف کننده کمک بکنیم به ص

برویم که حتی تجهیزات فرآوری را بتوانیم در داخل کشور بومی سازی کنیم. و هم 

صنایع را حفظ کنیم و هم مشکل اشتغال را حل کنیم و هم به اقتصاد و جلوگیری از 

 .خروج ارز کمک نماییم
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هپکو را سال قبل مطرح کردیم که می توانیم مدیریت  1مهندس بهرامن: ما بیشتر از 

داشته باشیم. یعنی به عنوان مصرف کننده گفتیم که تولیدات را بر اساس نیاز 

خودمان انجام میدهیم. گفتند که میخواهند بخرند ما گفتیم که ما حاضریم آن را 

بخریم. چرا که پتانسیلی در آنجا وجود دارد که اگر بخواهیم آن پتانسیل را ایجاد 

صرف کنیم. این سرمایه ملی کشور است. ما دوستانی سال زمان  10کنیم باید حداقل 

در اینجا داریم که تولیداتشان بخش بزرگی از نیاز های کشور را جواب می دهد.در 

 .عین حال ما هیچ وقت عوامل بازدارنده برای واردات را هم نداشته ایم
کشور یکسری ظرفیت ها دارد و مابقی باید از راه واردات تامین شود اما ما 

 توانیم از راه ساخت قطعه نیز تامینمی
مایحتاج را داشته باشیم. قاعدتا یک بخش هایی را باید وارد کنیم. ما روزی در 

صنایع دفاع رفتیم و دیدیم که بهترین پتانسیل را دارد. این ها سرمایه های ملی 

 .کشور است
د چنین آقای هدایتی زاده از ماشین سازی اراک: امیدواریم که همانطور که گفتن

قابلیتی را داشته باشیم که بتوانیم به شما در زمینه های مورد نیاز کمک کنیم. 

ذهنیت مدیریتی خصوصی ما این است که بتوانیم وارد همچنین زمینه هایی شویم. نظر 

ما این است که ابتدا بتوانیم رضایت مشتریانی مثل شما داشته باشیم که در قالب 

 .این تفاهم نامه آمده است
هندس بهرامن: ما به آینده فکر می کنیم. آینده از آن تکنولوژی است. ما م

نمیتوانیم مواد معدنی را با تکنولوژی گذشته استخراج کنیم چون مواد معدنی یک 

 .بار مصرف هستند و زاییده نمی شوند
آقای دکتر شکوری: شاید مدیریت مشکل ما باشد. باید مدیریت اهلیت داشته باشد. در 

 .هلیت مدیریت میتوانیم به مشکلات فائق آییمصورت ا

 
 

آقای مهندس بهرامن: ما مصرف کنندگان در کنار تولید کنندگان و واردکنندگان کامل 

هستیم. ما به عنوان مصرف کننده دوست داریم بهترین ها را داشته باشیم. مصرف ما 

ه در اختیار انقدر بالا هست که از یک برند نمیتوانیم استفاده کنیم. این کمیت

میلیون دلار ماشین آلات تامین  500اعضاست. ما حتما نیاز مند این هستیم که حداقل 

کنیم. شما باید تامین کنید. ما در دور اول تحریم ها تایید مصرف کننده نهایی را 

به صورت تلفنی به کوماتسو میدادیم. در پارسال نیز در یک مذاکره با کوماتسو 

 .یممسائل خود را حل کرد
خانه معدن این سهم را میتواند در مجموعه داشته باشد. ما تنها مصرف کننده ها 

نیستیم. ما حتی برای کسانی که فقط یک لودر کوچک لازم دارند حاضریم کمک 

تنی بسازیم. ما  150نماییم.این رویایی هست که ما فکر کنیم بتوانیم دامپتراک 

ماشین هایی وارد کنیم. مشاوره ما برای دست در دست هم می دهیم تا بتوانیم چنین 

تصمیم سازان در بخش ماشین آلات معدنی از طریق کمیته است. در نهایت شما هستید که 

 .باید به ما مشاوره بدهید

تنی  150سال دیگر دامپتراک  10آقای امین زاده: ما میتوانیم برنامه بریزیم که تا 

 .بسازیم
یته باید تعیین کند. ما فکرش را هم نمیکردیم مهندس بهرامن: این راهبردها را کم

تنی بسازد و ساخت. خروجی کمیته ها برای ما اهمیت دارد و ما  60هپکو دامپتراک 

 .بر اساس آن چارچوب مطرح می کنیم
آقای دکتر شکوری: مونتاژ کردن کار سختی نیست. فقط کافی است بهترین قطعات را بر 

هم این است که این کار اقتصادی باشد. باید دید روی یک شاسی اسمبل نماییم. اما م

آیا مزیت داریم برای این کار یا خیر. شاید قطعه ساختن برای بزرگان بیشتر سود 

 .آور باشد
یکی از حضار: اکثر سازندگان ما دوگانه سوز شده اند. یعنی هم تولید دارند و هم 

یم. یعنی باید رقابت واردات. ما اگر درهای کشور را ببندیم پراید درست می کن

درصد تولید داخل می توان  18وجود داشته باشد. برای تولید داخل نیز فقط با 

محصول را تولید داخل داشت. اگر رقابت وجود نداشته باشد مصرف کننده نهایی ضرر 
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 .می کند
 :یکی از حضار

 و  وباید دید آیا تولید داخل توجیه اقتصادی دارد یا خیر. ببینید ولوو، کوماتس
 اقتصادی توجیه چون کنند می خارج رده از را خود محصول چند سالانه کاترپیلار

 اعتقاد به. است خیانت این و کنیم می تولید پراید کنیم تولید بزور اگر. ندارد

 سینرژی تولید و واردات زمینه در نتوانیم اگر اما. هستند فکر هم اعضا همه من

 .کننده است مصرف نهایی کننده ضرر کنیم
دکتر شکوری: بحث اقتصادی بودن در تعداد تولید است. اگر تیراژ پایین باشد ما 

ضرر می کنیم. باز هم گفته می شود اگر بتوانیم قطعه تولید کنیم شاید سودمان 

 .بیشتر باشد
یکی از حضار: کسی که چهل سال پیش خودرو را وارد کشور کرد خیلی از صنایع را 

الان ما قطعه ساز هستیم برای کشور های دیگر. فلاسفه می گویند از وارد کشور کرد. 

ترکیب کمیت ها کیفیت جدید تولید می شود. ما نیز از قطعات تولید ماشینی می کنیم 

که حرکت می کند. اخیرا در فنلاند کارخانه ای دیدم که سر مته تولید می کند. همه 

دی و اسمبل در فنلاند است. بنابراین قطعاتش را از جای دیگر میآورد و فقط بسته بن

 .میتوان با مونتاژ و قطعه سازی کارهای بهتری انجام داد
آقای دکتر شکوری: کمیته ها کارشان همین است و باید بتوان از این طریق اهداف را 

 .پیش برد
مهندس بهرامن: فراموش نکنید اگر ما معادن بزرگمان از تکنولوژی جدید استفاده 

ده ایم. ما در قیمت تمام شده باید رقابت کنیم. در بحث ماشین آلات در نکنیم بازن

آینده فقط تعهدی و اجاره ای می باشد. اگر مصرف کننده هم باشیم باید مصرف کننده 

قابلی باشیم. نمیتوان تکنولوژی موج چهارم را نادیده گرفت. ما داریم سعی می 

تامین کنیم. ما باید آینده را کنیم نیاز های معادن کوچکان را از این طریق 

ببینیم. با تامین کنندگان شراکت داشته باشیم. خانه معدن مصرف کننده است و 

 .کمیته را تامین کننده می بیند
در ادامه جلسه انتخابات کمیته انجام شد و اعضای هیات رییسه توسط سایر اعضا 

 .انتخاب شدند

رای، آقای محمدعلی  13شیرخانی با  رای، آقای احمد 14آقای محمدعلی کاظمیان با 

رای و آقای بهزاد مهدی پور  9رای، آقای منصور هدایتی زاده با  11امین زاده با 

 .رای به عنوان اعضای هیات رییسه انتخاب شدند 9با 
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 اسامی حاضرین

جمعی از اعضای کمیته ماشین آلات معدنی و میهمانان ویژه از جمله جناب آقای مهندس 

فرید دهقانی مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، جناب آقای 

محترم کمیته معدن، بورس و سرمایه گذاری خانه معدن ایران  دکتر محمد عربی ریاست

و همچنین جناب آقای مهندس میلاد عظیمی فر به نمایندگی از جناب آقای مهندس سعید 

 عباسپور مدیر کل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت

 شرح جلسه

 
آلات خانه معدن ایران با هدف  بدنبال سلسله جلسات پیوسته وهفتگي كمیته ماشین

انسجام بخشي به وضعیت ماشین آلات معدني ، كمیته ماشین آلات معدني خانه معدن 

ایران امروز میزبان مهندس دهقاني،مدیر عامل محترم صندوق بیمه سرمایه گذاري 

فعالیتهاي معدني و كارشناس محترم اداره مقررات صادرات و واردات وزارت صمت و 

،رئیس محترم كمیته معدن،بورس،سرمایه گذاري و تامین مالي خانه معدن دكتر عربي

 ایران بود،
 اهم موارد مطرح شده در این نشست

 
چگونگی دریافت وام و تامین مالی از طریق صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 

معدنی بود که مدیر محترم این صندوق در پاسخ به این سوال مراحل ذیل را بطور 

 :صه مطرح کردندخلا
 ارایه درخواست برای خریداری کردن ماشین آلات معدنی -

 ارایه طرح در ساختارهای ایجادی، توسعه ای و خریداری و پیمانکاری -
 بررسی طرح توسط صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی-

 ارجاع به بانک و انجام امور جهت دریافت وام -
دامه صحبتهای خویش افزایش سطح توان مالی صندوق بیمه جناب آقای فرید دهقانی درا

سرمایه گذاری را در راستای تامین بودجه های مالی برای معدن کاران ، با توجه به 

مصوبه بانک مرکزی را،امید بخش خوانده و عنوان نمودند که صندوق بیمه سرمایه 

کشور بیش از پیش گذاری در جهت کارگشایی و تسهیل امور وامی برای فعالان معدنی 

 .آماده همکاری می باشد
از دیگر موارد مورد اشاره توسط رئیس صندوق بیمه سرمایه گذاری بررسی های صورت 

گرفته توسط بانک عامل همچون رتبه بندی، چک برگشتی، معوقات مالیاتی و معوقات 

 .بیمه در راستای تایید صلاحیت معدن کاران متقاضی وام بود
 :ادامه صحبتهای خویش افزود دهقانی همچنین در

در صورت عدم وجود پروانه بهره برداری نیز پیمانکاران با داشتن سابقه کاری بالای 

چهار سال و قرارداد پیمانکاری دو ساله توان دریافت وام جهت خریداری ماشین آلات 

 :معدنی را دارا می باشند، که منوط به تضمین کارفرما در شرایط زیر می باشد

 اجازه خروج ماشین آلات از سایت عدم -
 پرداخت کسری و عقب افتادگی وام از صورت وضعیت پیمانکار -

از دیگر موارد مورد بحث در جلسه کمیته ماشین آلات معدنی خانه معدنی ایران پرسش 

و پاسخ به موارد خاصی همچون خریداری ماشین آلات معدنی بدون سند مانند ماشین آلات 

بود که در این باره نیز ریاست صندوق بیمه سرمایه گذاری ماشین سازی اراک 

فعالیتهاي معدن عنوان نمودند این قبیل از ماشین آلات معدنی با توجه به دارا 
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بودن شماره سریال، شماره دنده و سریال ساخت در رهن صندوق بیمه سرمایه گذاری 

 .دقرار گرفته و شرایط اعطای وام برای معدن کاران فراهم می گرد
سال ساخت  10امکان تقاضای وام جهت خریداری ماشین آلات دسته دوم مشروط به زیر 

بودن و مطابق با قوانین حقوقی صادارات و واردات نیز پاسخ های مطرح دهد جلسه 

 .امروزبود
درمجموع جناب آقای مهندس فرید دهقانی از تلاش برای راهبری و تسهیل سیستم برای 

از طرح های اولیه پیشنهادی در پیشبرد اهداف حمایتی از  افزایش تولید رقابتی و

 طرح این روندافزایشی و کاران معدن برای مالی های هزینه کمک پرداخت و  تولید ملی

 امور تسهیل سبب که بیمه صندوق با بانکی بین ارتباطات افزایش واز داده، خبر ها

 .نمودند خرسندی ابزار شده بانکی
جناب آقای مهندس میلاد عظیمی فر )به نمایندگی جناب آقای مهندس جلسه با صحبت های 

سعید عباسپور( در باب تعیین ارزش گذاری ماشین آلات معدنی وارداتی و ثبت سفارشات 

توسط دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه یافت و مقرر 

 و صادرات دفتر محترم كل مدیر زا مجدد دعوت ضمن  شد تا به تفصیل در جلسه آتي

ي ماشین گذار ارزش ي رویه خصوص در صمت، وزارت ارزش تعیین اداره رئیس و واردات

 .آلات معدني بحث و تبادل نظر گردد
این جلسه در نهایت با کلام جناب آقای دکترمحمد عربی در ارتباط با برخی از  

صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالان پیشنهادات نوین اعتبار سنجی و توصیه و تایید 

معدن جهت خریداری ماشین آلات معدني و جمع بندي جناب آقاي مهندس كاظمیان به 

 .پایان رسید
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جناب  زاده: ،  نیام  یآقاجناب  ،  یرخانیش  یآقاجناب  ،  انیکاظم  یآقاجناب 

  یآقاجناب  زاده ،  یتیهدا  یآقاجناب  زاده ،  یمهد  یآقاجناب  ،  یمحمد  یآقا

 رکنی خانم دکترسرکار   ، یمیرح  یآقاجناب  ،  یزند

 شرح جلسه

در ابتدای این جلسه با رای گیری اعضای کمیته ، آقای کاظمیان بعنوان 

 .رئیس، آقای شیرخانی بعنوان نائب رئیس انتخاب شدند
آقای کاظمیان ضمن خوشامد گویی به حضار خاطر نشان كرد : در ابتدا باید 

 .در نظر بگیریمچشم اندازی را برای کمیته ماشین آلات 

هدف ما از این جلسه رسیدن به یک برآیند و نتیجه آن است که بتوانیم كلیه  

ي نقطه نظرات را به خانه معدن ارائه دهیم تا خانه معدن ایران آنها را از 

 .طریق متولي بخش پیگیری کند
آقای شیرخانی: خانه معدن ایران از ما خواسته تا در جلسات ،مسائل را مطرح 

 .رتجلسه كرده و از طریق خانه معدن ایران پیگیری كنیمو صو
آقای امین زاده: ما در ایران از بازده یک ماشین معدنی به خوبی نمی 

توانیم استفاده کنیم واین از کمبود آگاهی هست. یکی از پیشنهاداتی که می 

توانیم ارائه داد این است که راندمان ماشین آلات را بالا ببریم. ما داریم 

اه را اشتباه میرویم ما باید نکات کلیدی را در نظر بگیریم. متاسفانه ر

 .افراد متخصص در بخش معدن نداریم

 :آقای کاظمیان

ینه زم این در کننده تسهیل و  خانه معدن می تواند به عنوان تصمیم ساز

 .باشد
آقای رحیمی :من فکر میکنم که مهمترین چشم انداز این کمیته این میتواند 

که جمع بندي نیازهاي پیمانکاران ، تولید کنندگان و واردکنندگان را  باشد

به گوش متولیان رسانده به صورتی که منافع جمع بدرستي تامین شود لذا 

سرفصل ها را تعیین کنیم و در مورد انها در هر جلسه بحث و جمع بندی کنیم 

 .و از طریق خانه معدن آنها را پیگیری كنیم

 :دبیر ومدیر اجرایي خانه معدن ایران خانم دکتررکنی،
خانه معدن ایران ، بعنوان یك تشكل فراگیر در بخش معدن، معتقد است كه 

باید از توان، تجربه، منابع و امکانات تمام تشكلهاي مرتبط با صنف و 

تجربیات فعالین این عرصه به خوبی استفاده کند تا ضریب تاثیرگذاری و 

صنفي داشته باشد و معتقد است كه درعملیات و کارکرد بهتری را در جامعه 

نوع نگاه، باید با شفافیت با جامعه صنفي خود برخورد كند؛تشکل خانه معدن 

ایران با اعتقاد به اصل مشارکت و مشورت، نظرات فعالین در هر بخش فوق 

تخصصي مرتبط با صنف را جدی گرفته و به عنوان یک تسهیلگر درصدد است تا با 

معه صنفي خود ، در پروسه تصمیم سازي ها در قالب كمیته هاي فوق مشارکت جا

تخصصي ، برای حل مسائل و چالشهاي صنف بدرستي عمل نماید. مشکلات و مسائل 
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تولید کنندگان ، واردکنندگان و صادر کنندگان ماشین آلات وتجهیزات وابسته 

طریق خانه در بخش معدن را اولویت بندی و دسته بندی کنید و آنها را از 

 .معدن ایران پیگیری کنید

آقای محمدی: کمیته ماشین آلات معدنی باید به نام کمیته تامین کننده  

ماشین آلات تغییر کند. خانه معدن ایران به عنوا پدري است که آگاهی لازم را 

 از را معدنکاران به را..  و  از چگونگی خرید ماشین آلات و نگهداری آنها

اشد که منافع ب صورتی به باید کمیته این انداز شمچ. بدهد لحاظ هر

 .معدندارها را داشته باشد
شیرخانی گفت : بزرگترین دغدغه معدنکاران نبود ماشین است که معدنکاران با 

مشکل تامین ماشین مواجه هستند. اول باید تامین ماشین صورت گیرد بعد 

 .آموزش دهیم
عنوان تامین ، نگهداری و اموزش آقاي مهدی زاده: در کشور رشته ای با  

 .ماشین آلات نداریم
آقای هدایتی زاده : در كمیته باید بر روي سرفصل تامین مالی بیشتر مانور 

 .دهیم

 .آقای محمدی : سرفصل ما باید چرخه حیات ماشین آلات باشد

 .آقای امین زاده : مشکل اصلی و اساسی معدنکاران مشکل نقدینگی است
اگر معدنکار ماشین را بصورت مستقیم از نماینده بخرد مشکل آقای کاظمیان : 

 .آموزش ندارد

 : در پایان جلسه آقای زندی بعنوان دبیر كمیته افزود
جمع بندی مشکلات فعالین عرصه ماشین آلات و اورلپهای آنها از وظایف اصلي 

 شناسایی قرار گیرد. این كمیته بوده كه باید مورد مطالعه،بررسي و

 : یمیآقای رح
باید از انجمن لیزینگ ایران و صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 

جهت طرح ایده ها و پیشنهادات كمیته در خصوص تامین مالي دعوت بعمل آورده 

 .شود
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 اسامی حاضرین

، مهندس کاظمیان ، مهندس امین زاده ، نامآقای مهندس بهر ، سرکار خانم دکتر رکنی

 مهندس هوشمند، مهندس دهقانی، مهندس شیرخانی

 شرح جلسه

 
 :ایران گذشتآنچه در كمیته ماشین آلات معدني خانه معدن 

 
  

این جلسه با حضور ریاست خانه معدن ایران و روسای محترم نمایندگیهای خوزستان و 

چهارمحال بختیاری و حضور دبیرکل محترم انجمن سنگ ایران در کنار اعضای محترم 

کمیته ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران با موضوع چگونگی تامین مالی برای 

توسط در جهت تامین ماشین آلات و تجهیزات معدنی تشکیل واحدهای معدنی کوچک و م

 .گردید
 

در ابتدای جلسه سرکار خانم دکتر رکنی، مدیر و دبیر اجرایی خانه معدن ایران 

،خلاصه ای از موارد مورد بحث در جلسه گذشته را به حضور ریاست خانه معدن ایران و 

مه بحث را در اختیار ریاست سایر مهمانان مطرح و ضمن اشاره به دستور جلسه ،ادا

محترم کمیته مهندس قرار دادند ،از جمله مباحثی که توسط ریاست محترم کمیته 

 :ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران مطرح گردید
 

 وظایف و چشم انداز فعالیت کمیته ماشین آلات -۱

 آیین نامه اجرایی قانون معادن 110و  109بحث در مورد مواد  -۲
روشهای تامین مالی خرید ماشین آلات معدنی از طریق صندوق بیمه فعالیتهای بررسی  -۳

 معدنی
 

در ادامه جلسه آقای مهندس بهرآمن مواردی را به شرح زیر در خصوص دستور جلسه 

 : عنوان نمودند

در گذشته جلسه ای برگزار گردید و مصوب شد که ماشین آلات  110و  109در مورد مواد 

خودرو خارج شود ولی متاسفانه پیگیری نشد و در سیکل اداری دولت از شمول قوانین 

 .به فراموشی سپرده شد و لازم است که مجددا توسط کمیته پیگیری شود
سال برای ماشین آلات دست دوم ،این مصوبه راحت تر انجام شد و  10در مورد قانون 

 .اجرایی گردید
د، بحث مالکیت برای ما مطرح در موضوع هپکو که مورد سوال برخی از دوستان بو

میخواهیم با استفاده از پتانسیل موجود  .نیست، مباحث صرفا مربوط به مدیریت است

 :این کار صورت بگیرد و هدف ما دو موضوع است
 تولید با کیفیت /۱

 . تامین نیازهای فعالین بخش معدن /۲
ستگاهها و همچنین قصد بر این است که بتوانیم وارد کنندگان را برای اسمبل کردن د
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تولید کنندگان را کمک کنیم و از توانمندی های داخلی خوب استفاده کنیم.حتی ممکن 

است حرکتی برای نوسازی ماشین آلات صورت بگیرد که در این زمینه نظرات کمیته ها 

 .می تواند بسیار مهم باشد
ینی می شود در زمینه صندوق بیمه اخیرا یک افزایش سرمایه دیده شده است و پیش ب

 2000میلیارد سرمایه برسد. که می تواند یک پوشش  500نا اوایل سال آتی به 

 .درصد است 16میلیارد تومانی ایجاد کند.نرخ بهره در صندوق بیمه فعالیتهای معدنی 
یکی از مشکلات این است که پیمانکاران پروانه بهره برداری ندارند در این زمینه  

اعتبار شخصی خودشان استفاده کرده اند و یا این امکان برخی از پیمانکاران از 

هست که معدن کار پروانه بهره برداری خود را در اختیار پیمانکار خود قرار دهد و 

 .یا اینکه قرارداد ارائه نماید
در ادامه آقای مهندس امین زاده ،خواستار حضور بیشتر پیمانکاران در جلسات کمیته 

هندس امین زاده در مورد هپکو اضافه کردند که مشکل اصلی ماشین آلات معدنی شدند م

هپکو نیروی انسانی آن است که به لحاظ کیفی و کمی متناسب با شرایط فعلی این 

شرکت و نیاز فعلی بازار ماشین آلات ایران نیست، ایشان در ادامه به برخی از 

تی دستگاهها و ... مشکلات دیگر مانند سفارش گذاری خارجی، زمان بر بودن بخش واردا

 .بر سر راه فعالیت هپکو اشاره نمودند
در ادامه آقای مهندس کاظمیان در مورد شرایط قراردادها برای صندوق بیمه سوال 

 :نمودند که آقای مهندس بهرآمن توضیحاتی به شرح زیر ارائه کردند
این قراردادها باید تا پایان بازپرداخت وام باشد و کوتاه مدت امکان ندارد. 

امکان وجود دارد که معدن دار پیمانکار را ضمانت کند و ما حتی اعتبار شخصی را 

هم لحاظ می کنیم با اینکه ریسک بالایی دارد.این کار برای معادن بزرگ امکان پذیر 

ولی برای معادن کوچک پر ریسک است.ما در حال حاضر از راههای مختلفی برای اخذ 

ری برخی بانک ها مانند بانک ملت بسیار خوب بوده ضمانت استفاده می کنیم و همکا

است و کارشناسی را به خود ما سپرده اند.متقاضیان معمولا از صندوق تایید می شوند 

ولی اکثرا مسیر کارشان در بانک به مشکل بر می خورد و نمی توانند الزامات بانک 

 .را کامل کنند
زمینه از طرف کمیته ماشین آلات  در نهایت قرار شد پیشنهادها و راهکارها در این

 .نهایی شده و در جلسه آینده با حضور آقای مهندس دهقانی جزئیات آن بررسی گردد
با حضور آقای مهندس هوشمند، عضو کمیته  110و  109در ادامه جلسه موضوع مواد 

 .پیمانکاران خانه معدن، به بحث گذاشته شد
اضر فرآیند اجرایی شدن این مواد بسیار آقای مهندس هوشمند عنوان نمودند در حال ح

زمان بر و خسته کننده است و کمتر شرکت یا افرادی هستند که بتوانند به راحتی از 

مزایای آن برخوردار شوند.در حال حاضر علیرغم وجود این قانون استفاده از آن با 

 .مشکلاتی همراه است
 

از این قانون اشاره کردند و  آقای مهندس شیرخانی در ادامه بحث، به شروط استفاده

سال عنوان نمودند.ایشان ادامه  5شرط آن را عدم حق نقل و انتقال دستگاه به مدت 

دادند معدنکاران و پیمانکاران مایل هستند خودشان دستگاه وارد کرده و از پرداخت 

عوارض معاف شوند در این بین نماینده باید چه کند؟ گفته می شود اگر برای انبار 

دت می خواهی وارد کنی عوارض بپرداز ولی برای مصرف کننده از پرداخت معاف می خو

شوی. مشکل اینجاست اگر همه پیمانکاران بخواهند از این روش استفاده کنند انبار 

 کردن دستگاه برای ما بی معنی خواهد بود
 آقای مهندس هوشمند در ادامه عنوان کردند زمانی که دامپتراک و شاول در داخل

 تولید نمی شود پیمانکار چه کار باید بکند؟
در حال حاضر این فرآیندهای طولانی برای واردات مورد اعتراض ماست.ما به عنوان 

 .مصرف کننده حذف این زمان طولانی را خواستار هستیم
 

در ادامه جلسه اعضا به بحث پیرامون مرجع قیمت گذاری برای ماشین آلات دست دوم 

به استعلام گمرک پرداختند. حاضرین نظرات متفاوتی از جمله ارجاع وارداتی در پاسخ 

به تشکل مربوطه، ارجاع به کمیته ماشین آلات، ارجاع به نمایندگی ها و ... داشتند 

که پس از بحث مفصل با توجه به اینکه اعضا نتوانستند در این مورد به جمع بندی 
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ضور حقوقی خانه معدن ایران موکول برسند، بحث در این موضوع به جلسه دیگری و با ح

 .گردید
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 اسامی حاضرین

این جلسه با حضور جمعی از اعضای کمیته ماشین آلات معدنی و میهمانان ویژه از 

جناب آقای  انارکی،  حمیدی غلامرضا  جناب آقای مهندسكمیته پیمانكاران معدني 

مهندس جناب آقای  ، مهندس فرهنگ دوستجناب آقای  ، مهندس حمیدرضا امیریان

  آقای مهندس امین زادهجناب  ، بهرامن

 شرح جلسه

مهندس فرهنگ دوست به نمایندگی از جناب آقای مهندس کاظمیان ریاست محترم کمیته 

ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران ضمن خوش آمد گویی به توضیحاتي در خصوص بررسی 

خرید ماشین آلات معدنی با صندوق بیمه سرمایهگذاری فعالیت های  روند تفاهمنامه

 .یافت ادامه مذکور موضوع بحث و سوالات طرح با جلسه  معدنی پرداختند و
در ابتدای صحبتها جناب آقای مهندس فرهنگ دوست مواردی را در خصوص روند پیشرفت 

گذاری  سرمایهبرای امضای تفاهم نامه خرید تجهیزات معدنی با صندوق بیمه 

فعالیتهای معدنی ایراد و از کارگشایی و تسهیل شرایط برای دریافت وام خرید 

میلیارد تومانی را برای اتحادیه ماشین داران  100ماشین آلات معدنی و تخصیص 

 .معدنی خبر داد
وی همچنین از نقش خانه معدن ایران برای تسهیل در روند دریافت صحبت به میان 

ر شناخت و اعتبار برای د مثبتی نکته بعنوان را تشکل  این در  آورد و عضویت

گذاری فعالیتهای معدنی خواند، چرا که شاخص  دریافت وام از صندوق بیمه سرمایه

گذاری  های خاص تعریف شده برای متقاضیان وام توسط خود صندوق بیمه سرمایه

 .فعالیتهای معدنی مورد بررسی قرار میگیرد
جناب آقای مهندس فرهنگ دوست به آن اشاره نمود مشکلات در  از دیگر موادی که

 که بود لیزینگبرخورد و مواجه شدن با شرکت ها و شرایط خرید ماشین آلات معدنی از 

 معضلات از خریدار توسط را درصدی 100 گذاری ثیقه و( درصد33 حدود در) بالا سود

 مشاهده گذاری سرمایه بیمه صندوق در شرایط این که برشمرد؛ تجاری معاملات اینگونه

 .درصد خرید می باشد 30سقف  یقه مورد نیاز فقط تاوث  نشده
 تسهیلات از برخی از بحث ادامه در نیز ایران معدن خانه  مهندس بهرامن ریاست 

 ؛ آوردند میان به سخن معدنی فعالیتهای گذاری سرمایه بیمه صندوق توسط شده ارایه

 : افزود وی
گذشته صندوق بیمه سرمایه کذاری فعالیت های معدنی با همکاری بانک رفاه در سال 

میلیارد تومان تسهیلات در اختیار معدن کاران در بخش تجهیزات معدنی  1200کارگران 

قرار داده بود و این صندوق آمادگی کامل خود را در پرداخت تسهیلات مکررا اعلام 

دس امین زاده مدیرعامل شرکت دلتا راه کرده است. در همین راستا جناب آقای مهن

ماشین از مشکلات و محدودیتهاي خریداری ماشین آلات گفت که در پاسخ وی مهندس 

بهرامن از بهبود اوضاع وبرطرف شدن موانع بر سر راه توسط صندوق بیمه 

 .گذاری فعالیتهای معدنی خبر دادسرمایه
ور یک نماینده از اعضا کمیته از جمله پیشنهاداتی شایان ذکر در جلسه امروز حض

ماشین آلات معدنی خانه معدن ایران در جلسات و نشست های پیشرو در ایمیدرو بود، 

تا از این طریق اعضا کمیته ماشین آلات معدنی خانه معدنی ایران فرصتی را برای 

ارایه نظرات و پیشنهادات خود در اختیار داشته باشند.و صرفا اطلاعات محدود و 

 .در اختیار مسولین در ایمیدرو قرار داده نشودمنقضي 
 بخش دو هر در معادن سنجی نیاز درزمینه را خود مباحث و گفتگو  در ادامه اعضا



 
 ایران ماشین آلات معدنی خانه معدن صورتجلسه

 

 تاریخ:

۴/۹/۹۸ 

 

 

 

 

 

  

 که موضوع این به نظر اتفاق با اعضا تمامی نهایتا که دادند ادامه دولتی و خصوصی

 بزرگ و کوچک معادن در معدنی آلات ماشین نیازهای به نسبت آماری دادههای وجود عدم

راری یک پل ارتباطی بین معدن کاران و تولیدکنندگان برق در اساسی مشکل مقیاس

 .ماشین آلات معدنی می باشد
 برقراری برای کاری راه» صورتجلسه طرح و  در نهایت اعضا با ارایه پیشنهادات ذیل

 ایران معدن خانه معدنی پیمانکاران کمیته با ونیازسنجي كارشناسي مشترک جلسه یک

 :دادند خاتمه امروز جلسه به «
ارایه خدمات بعد از فروش برای ماشین آلات از مهمترین فرآیندهای فروش تجهیزات  -

 معدنی است که توسط تولیدکنندگان داخلی قابل اجرا می باشد
حضور یک نماینده از اعضا کمیته ماشین آلات مهدنی خانه معدن ایران در جلسات  -

 کاران معدنی خانه معدن ایرانکمیته پیمان
بررسی راهکارهایی برای نیازسنجی واقعی و دقیق معدن کاران در زمینه تجهیزات  -

 معدنی
 

 مصوبات جلسه

 موضوع ردیف

مسئول اجرا/ 

 مهلت پیگیری
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